
14 грудня
2018 року
№ 24
(1442)

14 грудня Україна відзначає День учасника лікві-
дації наслідків аварії на Чорнобильській АЕС. Дату
вибрано для вшанування ліквідаторів невипадково.
30 листопада 1986 року було закінчено будівництво
саркофага над 4-м енергоблоком, а через два тижні,
14 грудня, головна газета КПРС «Правда» та інші
центральні видання СРСР опублікували Повідом-
лення ЦК КПРС і Ради Міністрів про те, що Держав-
ною комісією був прийнятий в експлуатацію комп-
лекс захисних споруд четвертого енергоблоку
ЧАЕС. Саме дата публікації цього повідомлення і
стала «Днем вшанування учасників ліквідації наслід-
ків аварії на ЧАЕС». 

Незважаючи на те, що офіційно День ліквідаторів
був введений тільки в 2006 році, відзначається він

в Україні з 1986 року, коли учасники ліквідації аварії
на ЧАЕС зібралися разом, щоб відзначити свою
першу перемогу. 

Так, це не свято. Це день-нагадування про людей,
котрі ціною здоров’я, а іноді й життя, протягом
усього 6 місяців, без проекту, без скарг, що подіб-
ного до них ніхто і ніколи не робив, побудували спо-
руду, яка ізолювала зруйнований енергоблок від
оточуючого сердовища. А потім зробили промисло-
вий майданчик станції придатним для подальшої
роботи — і відновили генерацію. 

Це день-спонукання, щоб ще й ще раз сказати
слова подяки кожному з ліквідаторів — поки вони ще
живі і можуть відчути цю заслуговану ними вдяч-
ність. 

Дякуємо вам, 
ліквідатори!



Як ми вже повідомляли раніше, протягом останніх років
Служба безпеки України розтаємничила документи з
архівів КДБ, які стосуються безпосередньо подій на
Чорнобильській АЕС до аварії, під час її ліквідації та де-
кілька років поспіль. Ось що, зокрема, розповідають до-
кументи з грифом «Цілковито таємно», датовані
груднем 1988 року — створені рівно тридцять років
тому. Вражає, що саме підлягало утаємниченню, а
також рівень обізнаності щодо шляхів і термінів вирі-
шення проблем, обумовлених аварією.

Документ № 121
Спеціальне повідомлення КДБ УРСР до ЦК КПУ

про основні інженерно-технічні та організаційні проблеми
ліквідації наслідків аварії на Чорнобильській АЕС.

6 грудня 1988 р.

«Совершенно секретно
ЦК Компартии Украины

товарищу Щербицкому В.В.

В Комитет госбезопасности республики поступает инфор-
мация о проблемах, возникающих в ходе проведения круп-
номасштабных работ по ликвидации последствий аварии на
Чернобыльской АЭС. Как докладывалось ранее Централь-
ному Комитету Компартии Украины, наиболее важными и
сложными из них по-прежнему являются определение коли-
чества и состояния топлива в развале реактора, а также
оценка надежности доаварийных конструкций 4-го энерго-
блока.

Проведенное специалистами Минатомэнерго, Минсред-
маша и Академии наук СССР дополнительное изучение
остатков графитовой кладки и топлива в нижней части реак-
тора позволило сделать вывод о малой вероятности возник-
новения самоподдерживающейся цепной реакции. В то же
время комплексное исследование оставшегося топлива по
всему объему активной зоны сдерживается отсутствием спе-
циальных технологических камер для безопасной обработки
проб с уровнями радиации свыше 200 рентген/час. Проходка
скважин в целях их отбора осуществляется только из поме-
щений, доступных в радиационном отношении. По этим при-
чинам остаются неизученными южный и юго-восточный
секторы развала.

В результате обследования установлена просадка основа-
ния реактора, а также разрушение в отдельных местах его

опорной плиты вследствие взрыва и высоких тепловых на-
грузок в период аварии, что отрицательно сказывается на
устойчивости строительных конструкций.

Сооружение так называемой «стены в грунте» — системы
для предотвращения попадания высокоактивных вод в бас-
сейн р. Припять, а также покрытие значительной территории
станции бетоном, привели к ухудшению гидрогеологических
условий на промплощадке АЭС, снижению надежности фун-
даментов. Имеется необходимость оценки состояния поме-
щений разрушенного блока, расположенных на минусовых
отметках и заполненных радиоактивной водой в процессе ло-
кализации аварии, дезактивационных работ и естественной
фильтрации. Указанные проблемы требуют дополнительного
глубокого изучения и соответствующих решений.

Наряду с этим, по оценкам специалистов и ученых, Мин-
средмашу, Минатомэнерго, Академии наук СССР, другим за-
интересованным министерствам и ведомствам до настоя-
щего времени не удалось разработать достаточно эффектив-
ные методы очистки промышленных и гражданских объектов,
лесных массивов, заболоченных участков суши и водоемов.

В связи с нехваткой надежной производительной техники
для работы в условиях высоких радиационных полей дезак-
тивация сооружений и оборудования осуществляется руч-
ными и слабомеханизированными способами, что сопряжено
со значительными дозовыми нагрузками и материальными
затратами. Вследствие использования землеройных машин
для очистки местности происходит перемешивание чистых и
загрязненных грунтов, образование неоправданно больших
масс земли, подлежащих захоронению. Применяемые био-
логические и механические способы пылеподавления за счет
формирования растительного покрова и распыления связы-
вающих веществ малоэффективны из-за разрушающего воз-
действия природных факторов.

Требует решения проблема миграции радиоактивных ве-
ществ, накопившихся в донных отложениях водоемов и рек,
а также путем ветрового переноса. Как считают специалисты,
причиной сложившегося положения является отсутствие в
отечественной и мировой практике современных научно об-
основанных способов проведения широкомасштабных дез-
активационных работ на обширных территориях. В целом, по
их мнению, на данном этапе целесообразно ускорить разра-
ботку и внедрение комплексной системы контроля за состоя-
нием объекта «Укрытие». После завершения исследований
остатков топлива приступить к практическому осуществле-
нию задач по его перезахоронению в специально подготов-
ленные могильники. Активизировать работы по залужению
открытых участков местности, реализации водоохранных и
лесотехнических мероприятий. Основные силы и средства
сосредоточить на экологических методах дезактивации за-
грязненных территорий и свести к минимуму техногенное воз-
действие ввиду его малоэффективности.

Одновременно высказываются предложения о привлече-
нии к решению возникших проблем научно-технического по-
тенциала других стран, создании в этих целях международ-
ного радиоэкологического центра.

Сообщается в порядке информации.
В КГБ СССР доложено.

Председатель Комитета Н.Голушко» 

На документі резолюція: «Озн[акомить] лично т. Качуру Б.В.
Надо добиваться решения этих проблем. Учтите в мероприя-
тиях. Щербицкий. 7.12.88 г.». 
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Під грифом 
«Цілковито таємно»
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На СВЯП-2 тривають роботи з основним акцен-
том на проведенні різних випробувань обладнання та
систем.

За підсумками індивідуальних випробувань, на майдан-
чику прийнято приблизно 90% обладнання (з оформленням
Актів комісії ДСП ЧАЕС), в тому числі, все обладнання си-
стем поводження з транспортним контейнером (ТК), палив-
ними патронами (ПП), двостінними сухими екранованими
пеналами (ДСЕП).

Прийнято за підсумками комплексного випробовування
на майданчику приблизно 65% допоміжних систем (з
оформленням Актів комісії ДСП ЧАЕС).

З 5 основних технологічних систем:
- проведено комплексне випробування системи повод-

ження з транспортним контейнером, про що оформлено від-
повідний Акт;

- проведено комплексне випробування системи повод-
ження з ПП, за участю представників ДНТЦ ЯРБ. Приймання
системи комісією ДСП ЧАЕС з оформленням Акта плану-
ється до кінця грудня 2018 р;

- проведено комплексне випробування системи повод-
ження з ДСЕП, за участю представників ДНТЦ ЯРБ. Усу-
ваються зауваження;

- по системі поводження з ВТВЗ комплексне випробу-
вання розпочато 26.11.2018 та планується до завершення
20 грудня;

- по системі поводження з ТРВ «гарячої» камери ведуться
роботи по завершенню ПНР і індивідуальних випробувань
устаткування.

З 7 систем важливих для безпеки (СВБ):
 АСКРО. Проведені попередні випробування і дослідна

експлуатація. Акти оформлені, отримано допуск до при-
ймальних випробувань.

СРК. Виконані попередні випробування (Акт оформле-
ний); проводиться дослідна експлуатація.

Система примусового газового осушення: 
- проведено комплексне випробування за участю пред-

ставника ДНТЦ ЯРБ, зауваження усуваються підрядником;
- 22-25 листопада за участю представника ДНТЦ ЯРБ

проведено комплексне випробування системи аварійного
освітлення УПВПЗ. У грудні планується усунути зауваження
і прийняти з оформленням Акта;

- комплексне випробування системи автономного елек-
тропостачання планується виконати в грудні 2018 року;

- інші СВБ (поводження з РРВ, вентиляції «гарячої» ка-
мери): ведуться роботи із завершення пуско-налагоджуваль-
них робіт і підготовка до комплексного випробування.

Також тривають роботи в рамках дослідної експлуатації
системи фізичного захисту (СФЗ) та системи обліку та конт-
ролю ядерних матеріалів.

З 03 грудня розпочато роботи в рамках первинної вироб-
ничої атестації технології зварювання кришок ДСЕП за уча-
стю представників Інституту електрозварювання ім. Патона
і Держатомрегулювання. Персонал підрозділів ДСП ЧАЕС
активно бере участь в проведенні випробувань. Різноманітні
випробування будуть тривати до 29 грудня включно, в тому
числі під час офіційних вихідних та святкових днів.

Комплексні випробування СВЯП-2 з імітаторами (так звані
«холодні випробування») за графіком планується провести
в лютому-квітні 2019 року, а комплексні випробування СВЯП-
2 з ВТВЗ ( «гарячі випробування») планується розпочати в
середині 2019 року і завершити протягом 3 місяців.

Рік 2018: 
оцінюємо зроблене
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Асамблеї країн-донорів: 
усі зобов’язання перед Україною

будуть виконані

В Лондоні (Великобританія)
завершили роботу чергові
Асамблеї вкладників Чорнобиль-
ського фонду «Укриття» та Ра-
хунку ядерної безпеки. 

Україну представляли керівник
Комітету з питань екологічної полі-
тики, природокористування та лікві-
дації наслідків Чорнобильської ка-
тастрофи Анатолій Дирів, голова під-
комітету Іван Рибак, міністр екології
та природних ресурсів України
Остап Семерак, голова ДАЗВ Ві-

талій Петрук, голова Держатомрегу-
лювання Григорій Плачков, виконую-
чий обов'язки генерального дирек-
тора ДСП ЧАЕС Валерій Сейда. В
якості технічних експертів взяли
участь головний інженер проекту
здійснення заходів на об'єкті «Укрит-
тя» Володимир Каштанов, головний
інженер проекту підвищення без-
пеки Андрій Савін.

Представники української сторони
під час виступу висловили вдячність
міжнародним партнерам за їх зу-

силля в реалізації проектів з підви-
щення безпеки на промисловому
майданчику Чорнобильської АЕС та
поінформували учасників засідання
про виконання зобов’язань, взятих
на себе Україною. Також було окре-
мо наголошено, що на експлуатацію
об’єктів, включаючи НБК та СВЯП-2,
у Державному бюджеті України пе-
редбачено кошти з 2019 року.

Разом з тим, Україна висловила
занепокоєння перенесенням терміну
завершення робіт за проектом нового
безпечного конфайменту з грудня по-
точного року на квітень наступного.

Також Україна висловила занепо-
коєння перенесенням терміну завер-
шення робіт за проектом СВЯП-2
(тепер «гарячі випробування» пла-
нується розпочати в середині  2019).
Занепокоєння обумовлено, насам-
перед, тим, що затримка введення у
експлуатацію СВЯП-2 вимагає про-
довження терміну експлуатації іс-
нуючого СВЯП-1.

Учасники Асамблей запевнили ук-
раїнську сторону у чіткому виконанні
взятих на себе зобов'язань, а також
висловили підтримку крокам, які ро-
бить Україна на шляху розв'язання
цієї континентальної проблеми.

Наступне засідання Асамблей за-
плановано провести в Києві у 2019
році.
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На Чорнобильській АЕС завершила роботу місія
МАГАТЕ, на якій було розглянуто питання зняття з екс-
плуатації будівель та споруд, методи зняття з експлуа-
тації, поводження з радіоактивно забрудненим бетоном,
а також з відходами, що утворились, в тому числі радіо-
активними. Місію було організовано в рамках проекту тех-
нічного співробітництва UKR 9038 «Підтримка знят-тя з
експлуатації енергоблоків атомної електростанції та по-
водження з радіоактивними відходами на майданчику Чор-
нобильської АЕС та у зоні відчуження».

Хоча кінцевий стан майданчика ЧАЕС «бура пляма» не перед-
бачає масштабного демонтажу існуючих будівель та споруд,
однак під час робіт по реконструкції шатрів центральних залів та
демонтажу обладнання буде утворено значну кількість залізобе-
тонних відходів. Ще одним джерелом їх утворення стануть роботи
із демонтажу нестабільних конструкції об’єкта «Укриття». Все це
вимагає вже зараз розглядати питання дезактивації та повод-
ження з такими відходами з метою їх мінімізації. Існуюча на ЧАЕС
сьогодні система дезактивації не розрахована для виконання мас-
штабної дезактивації, не дозволяє дезактивувати міцно фіксоване
забруднення  та веде до утворення великої кількості вторинних
відходів.

Запрошені МАГАТЕ експерти поділились досвідом зняття з
експлуатації будівель та споруд, які мають радіоактивне забруд-
нення, у США та Великобританії, та досвідом поводження з ра-
діоактивно забрудненими матеріалами. Фахівці ЧАЕС предста-

вили ситуацію на майданчику, стратегію та плани щодо вирішення
існуючих проблем, прогнозні обсяги відходів, що будуть утворю-
ватися при виконанні робіт зі зняття з експлуатації та перетво-
рення об’єкта «Укриття».

За результатами роботи МАГАТЕ надасть офіційний звіт із ре-
комендаціями ДСП ЧАЕС, які будуть враховані при перегляді до-
кументів зі зняття з експлуатації та плануванні діяльності на
наступні роки.

Місія МАГАТЕ: досвід США та Великої Британії



30 листопада відбувся візит представників Токійської енер-
гетичної компанії ТЕРСО на майданчик Чорнобильської АЕС.
Делегацію очолив віце-президент ТЕРСО пан Шигеміцу Сузукі
(Shigemitsu Suzuki).

Наразі ТЕРСО займається зняттям з експлуатації власної
станції — сумнозвісної АЕС Фукушіма-Дайіті. Експерти ком-
панії регулярно відвідують майданчик ЧАЕС для отримання
наших практик зняття з експлуатації. Цього разу метою візиту
стало дослідження нового безпечного конфайнменту, зокрема
його приладів дистанційного маніпулювання, кранів, а також
систем життєзабезпечення. Крім того, експерти зустрілися з
вищим керівництвом ЧАЕС та з ознайомчим візитом відвідали
об'єкти поводження з радіоактивними матеріалами — ЗПТРВ.

Нагадаємо, що у 2011 році на АЕС Фукушіма сталася ава-
рія, спричинена цунамі. У 2014 році з басейну витримки енер-
гоблоку №4 було вилучено усе паливо. Для вилучення палива
з басейнів витримки енергоблока №3 ТЕРСО планує викори-
стати технологію, подібну до нового безпечного конфайнмента
ЧАЕС. 

Наразі відомо, що над енергоблоком №3 зведено шаропо-
дібний купол, який повинен захистити частину зруйнованого
реактора від опадів та стати основою для систем вилучення

палива (кранів, маніпуляторів, тощо). Технологія остаточ-
ного демонтажу зруйнованих рекаторів АЕС Фукушіма
знаходиться на стадії розробки.
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Візит делегації Токійської 
енергетичної компанії — TEPCO

міжнародне співробітництво 
Новости ЧАЭС

Аварія на АЕС Фукушіма-1 сталася 11 березня 2011 року в
результаті найпотужнішого в історії Японії землетрусу і наступ-
ного за ним цунамі. Первісна оцінка ймовірності і масштабу
землетрусів і цунамі, здатних вплинути на безпечну роботу
АЕС «Фукушіма-Дайіті», проводилася на основі аналізу відо-
мих випадків стихійних лих, що мали місце в регіоні, за період
близько 400 років. Зібрані дані характеризували префектуру
Фукусіма як район зі слабкою сейсмічною активністю. У проекті
станції були прийняті помірні навантаження від землетрусів, а
висота затоплення при цунамі оцінювалася величиною не
більше 3,1 метра над рівнем моря. Даний підхід в цілому від-
повідав прийнятої в 1960-х світовій практиці. Однак невизначе-
ність історичної інформації при проектуванні АЕС «Фукуші-
ма-Дайіті» не була компенсована прийняттям консервативних
запасів або припущень. Висота узбережжя, обраного для бу-
дівництва АЕС, становила 30-35 метрів над рівнем моря. Ви-
ходячи з економічних міркувань, рівень промислового май-
данчика станції був знижений до позначки 10 метрів. Це доз-
воляло заощадити на експлуатації систем охолодження стан-
ції, які забирали морську воду, навіть не дивлячись на те, що
для цього потрібна була значна вибірка грунту при будівництві.
Однак і в цьому випадку АЕС вважалася не схильною до за-
топлення. 

Землетрус і удар цунамі вивели з ладу зовнішні засоби елек-
тропостачання та резервні дизельні генератори, що стало при-
чиною непрацездатності всіх систем нормального та аварій-
ного охолодження і призвело до розплавлення активної зони
реакторів на енергоблоках 1-3 в перші дні розвитку аварії. У
момент землетрусу три працюючі енергоблоки були зупинені
дією системи аварійного захисту, яка спрацювала в штатному
режимі, однак через годину електропостачання (в тому числі і
від резервних дизельних електростанцій) було перервано, імо-
вірно через заливання водами цунамі. Відразу після втрати ре-
зервних дизельних електростанцій власник станції компанія
TEPCO заявив уряду Японії про аварійну ситуацію. З цього мо-
менту робота на майданчику АЕС була сфокусована на вирі-
шенні проблеми електропостачання аварійних систем, для
чого на станцію вирішили доставляти мобільні силові уста-
новки для заміщення непрацюючих дизелів. Втім, як відомо, ці
заходи не допомгли, оскільки час було втрачено.

У грудні 2013 року АЕС була офіційно закрита. На території
станції тривають роботи з ліквідації наслідків аварії. За оцінкою
японських інженерів-ядерників, приведення об'єкта в стабіль-
ний безпечний стан може становити до 40 років.

Фінансовий збиток, включаючи витрати на ліквідацію на-
слідків, витрати на дезактивацію і компенсації, станом на 2017
рік оцінюється в 189 мільярдів доларів. Оскільки роботи по усу-
ненню наслідків займуть роки, сума збільшиться.

Дещо про аварію 
на АЕС “Фукушіма-Дайіті” 
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Заява про наміри 

1. Інвестор (замовник): Державне спеціалізоване під-
приємство «Чорнобильська АЕС». 
    Поштова адреса: вул. 77-ї Гвардійської дивізії, буд. 7/1,

Київська область, м.Славутич, 07100.

2. Місце розташування майданчика будівництва: заліз-
нична колія від станції Неданчичі Ріпкинського району Черні-
гівської області до Комплексу з виробництва металевих бочок
і залізобетонних контейнерів для зберігання радіоактивних
відходів ЧАЕС, який розташований на території будівельної
бази м.Славутич, Київська область.

3. Характеристика діяльності (об’єкту): 
Капітальний ремонт залізничних колій до Комплексу з ви-

робництва металевих бочок і залізобетонних контейнерів для
зберігання радіоактивних відходів ЧАЕС. Коригування.

Робочий проект «Капітальний ремонт залізничних колій до
Комплексу з виробництва металевих бочок і залізобетонних
контейнерів для зберігання радіоактивних відходів ЧАЕС» був
розроблений ПАО "Укрнафтохімпроект" в 2012 році, отримав
експертний звіт ДП «Укрдержбудекспертиза» від 30.07.2013
№00-0676-13/ПБ та був затверджений ДСП ЧАЕС наказом від
14.08.2013  № 613.

Технічні і технологічні дані:
Загальна довжина залізничної колії 4,4 км. Плановий режим

експлуатації об'єкта реконструкції 365 днів на рік та 24 години
на добу. Загальна тривалість реалізації проектних рішень
складає 8 місяців, з них підготовчий період – 2 місяці, основний
період – 6 місяців.

4. Соціально-економічна необхідність планованої ді-
яльності націлена на відновлення технічного стану залізнич-
ної колії з метою забезпечення безпечного транспортування
вантажів до Комплексу з виробництва металевих бочок і за-
лізобетонних контейнерів для зберігання радіоактивних від-
ходів ЧАЕС. 

5. Потреба в ресурсах при будівництві і експлуатації:
- земельних– існуюча територія будівельної бази м.Славутич;
- енергетичних: на період експлуатації  не передбачається
(існуючі мережі будівельної бази м.Славутич); 
- водопостачання:на період експлуатації не передбачається
(існуючі мережі будівельної бази м.Славутич), на період реа-
лізації проектних рішень – існуючі мережі будівельної бази
м.Славутич;
- водовідведення: на період реалізації проектних рішень та
експлуатації не передбачається (існуючі мережі будівельної
бази м.Славутич);
- трудових: на період експлуатації штат працівників залізнич-

ного транспорту загальною кількістю 5 працівників, в макси-
мально напружену зміну - 5 працівників; на період реалізації
проектних рішень - 41 робітник, в максимально напружену
зміну - 30 працівників. 

6. Транспортне забезпечення при будівництві та екс-
плуатації – існуючий залізничний і автомобільний  транспорт
та будівельна техніка підрядної організації з будівництва.

7. Екологічні та інші обмеження планованої діяльності
 відсутні.

8. Необхідна еколого-інженерна підготовка і захист те-
риторії: 
- знесення зелених насаджень на території будівельної бази.

9. Можливі впливи планованої діяльності на навко-
лишнє середовище:

На період експлуатації:
природне середовище в частині:
- атмосферного повітря внаслідок надходження забруд-

нюючих речовин вуглецю оксиду, діоксид азоту, сажі, сірки
діоксиду, вуглеводні граничні та парникових газів оксиду ді-
азоту, вуглецю діоксиду, метану.

Вплив на інші компоненти навколишнього середовища: клі-
мату, мікроклімату, ґрунту, водного та техногенного, соціаль-
ного (в частині населення) середовища в процесі експлуатації
об'єкта у штатній ситуації не очікується.

На період реалізації проектних рішень:
природне середовище в частині:
- атмосферного повітря за рахунок: 

- надходження забруднюючих речовин вуглецю оксиду, діок-
сиду азоту, сажі, діоксиду сірки та парникових газів оксиду ді-
азоту, вуглецю діоксиду та метану, заліза оксид (в переpахунку
на залiзо), марганець та його з'єднання (в перерахунку на діок-
сид марганцю), кремнію дiоксиду, азоту діоксиду, вуглецю ок-
сиду, фториди добpе/погано pозчиннi неоpганiчнi, килолу,
уайт-спіриту, речовини у вигляді твердих суспендованих ча-
стинок не диференційовані за складом;
- тваринного світу: 

-утворення додаткового рівня шуму внаслідок роботи дви-
гунів автотранспорту та будівельної техніки, зайнятої в процесі
реалізації проектних рішень;

Вплив на об'єкти техногенного середовища в процесі реа-
лізації проектних рішень у штатній ситуації не очікується. 

10. Відходи виробництва і можливість їх повторного
використання, утилізації, знешкодження, чи безпечного
захоронення: 

- вироби з деревини (шпали, мостові бруси), зелені насад-
ження вивозяться на полігон твердих побутових відходів
м.Славутич, який розташований  на відстані 2км від об'єкту,
який проектується;

- конструкції залізобетонні, металеві, рейки, скріплення
спрямовуватимуться на майданчик заводу під ККС- 10, який
розташований на відстані 300м.

11. Обсяг виконання ОВНС: відповідно до вимог ДБН
А.2.2-1-2003.

12. Участь громадськості: з матеріалами проекту і
ОВНС можна ознайомитися за адресою: 
вул. 77-ї Гвардійської дивізії, буд. 7/1, Київська область, м.Сла-
вутич, 07100. Для подачі пропозицій стосовно запроектова-
ного об’єкта звертатися протягом 30 днів з моменту публікації
заяви в Славутицьку міську раду, розташовану за адресою:
м. Славутич, Центральна площа, 7

Но
во

ст
и 

ЧА
ЭС



7Новини ЧАЕС14 грудня 2018 р.заяви керівництва

Державне спеціалізоване підприємство «Чорнобиль-
ська АЕС» (ДСП «ЧАЕС») повідомляє, що розпочато
розробку робочого проекту «Капітальний ремонт за-
лізничних колій до Комплексу з виробництва метале-
вих бочок і залізобетонних контейнерів для зберігання
радіоактивних відходів ЧАЕС». Коригування. 

Комплекс з виробництва металевих бочок і залізобетонних
контейнерів для зберігання радіоактивних відходів ЧАЕС роз-
ташований на території будівельної бази м.Славутич,

Загальна довжина залізничних колії 4,4 км. Плановий
режим експлуатації об'єкта реконструкції 365 днів на рік та
24 години на добу. Загальна тривалість реалізації проектних
рішень складає 8 місяців, з них підготовчий період – 2 місяці,
основний період – 6 місяців.

Капітальний ремонт передбачається здійснювати силами
підрядних організацій вахтовим методом. Тривалість вахти
становить 15 календарних днів. Роботи виконуються в одну
зміну з тривалістю зміни 11 годин. Капітальний ремонт заліз-
ничних колій здійснюватиметься в одну чергу, з виділенням
двох пускових комплексів.

Фактори, що впливають або можуть впливати на
стан навколишнього природного середовища 

з урахуванням можливості виникнення 
надзвичайних екологічних ситуацій

При оцінці впливів планованої діяльності на навколишнє
середовище:
- вивчено існуючий стан навколишнього середовища на май-
данчику спорудження об'єкта та прилеглих територіях; 
- визначено всі джерела можливого впливу об'єкта на навко-
лишнє середовище;
- виконано оцінку впливу на всі компоненти навколишнього
середовища.

Виконана оцінка впливів на навколишнє середовище по-
казала наступне. 

Впливи на компоненти навколишнього середовища не пе-
ревищують межі природної мінливості, та не призведуть до
незворотних змін у природному середовищі. Впливи шуму та
викидів забруднюючих речовин в атмосферне повітря на пе-
ріод експлуатації запроектованого об'єкта знаходяться в
межах допустимих величин. Планова діяльність не вплива-
тиме на стан водного та геологічного середовищ. У якості про-
ектної аварії з максимальними наслідками в ОВНС розглянуто
низовинну лісову пожежу. В разі низовинної лісової пожежі з

максимальними наслідками забруднення, повітряне се-
редовище перевищить значення нормативних величин,
але буде короткостроковим та не призведе до незворот-
них наслідків стану повітряного середовища. З метою забез-
печення пожежної безпеки проектом передбачений комплекс
організаційно-технічних заходів, націлений на мінімізацію ві-
рогідності виникнення пожежі. 

Загальна оцінка екологічного ризику
За нормальних умов, впливи планованої діяльності на на-

вколишнє середовище не призводять до перевищення чин-
них гігієнічних нормативів, встановлених Нормами радіаційної
безпеки України (НРБУ-97);

Результати оцінок щодо транскордонного впливу свідчать
про відсутність негативних наслідків капітального ремонту та
експлуатації запроектованого об'єкта для прикордонних рай-
онів Республіки Білорусь.

Перелік залишкових впливів
В процесі реалізації проектних рішень та експлуатації

об’єкту впливи зазначеної діяльності на повітряне та водне
середовища, ґрунти, рослинний та тваринний світ, техногенне
середовище та соціальне середовище відсутні.

Наслідки змодельованих аварій не створюють впли-
вів на повітряне та водне середовища, ґрунти, рослин-
ний та тваринний світ, техногенне середовище та
соціальне середовище не призведуть до незворотних
наслідків у навколишньому середовищі в цілому. 

Зобов'язання Замовника щодо 
реалізації прийнятих рішень

Замовник та Генпроектувальник приймають на себе всі зо-
бов'язання щодо здійснення проектних рішень у відповідності
з нормами і правилами охорони навколишнього середовища
і вимог екологічної безпеки на всіх етапах реалізації проектних
рішень та експлуатації об'єкта та гарантують виконання вимог
з охорони довкілля.

Заяву підписали:
ЗАМОВНИК: в.о. генерального директора ДСП “Чорнобиль-
ська АЕС” В.О. Сейда.
ГЕНЕРАЛЬНИЙ ПІДРЯДНИК: генеральний директор ТОВ “БК
“Укрбудмонтаж М.Ф. Єманов.
ГЕНПРОЕКТУВАЛЬНИК: Директор ТОВ “НВО “Гіпротранс”
В.О. Монащенко
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Заява 
про екологічні наслідки діяльності



Нещодавно славутицький місь-
кий голова Юрій Фомічев відві-
дав Чорнобильську АЕС та, за
традицією, яка склалася протя-
гом останніх років, звітував
перед працівниками станції
щодо справ у місті наприкінці
2018 року. 

— Ми вчасно розпочали опалюваль-
ний сезон. Укладено договір реструкту-
ризації за минулі борги за газ з «Наф-
тогаз» України під місцеві гарантії, як того
вимагає закон. Частину боргів закрито
різницею в тарифах. По Київщині різ-
ниця в тарифах складає більше 180
мільйонів гривень, на ліквідацію забор-
гованості по всій області виділили 9,2
мільйона, з яких Славутич отримав 5
мільйонів. Звісно, після ухвалення цього
рішення деякі «доброзичливці» почали
підіймати питання: а чому Славутичу так
багато? Треба подякувати вже колишнь-
ому голові облдержадміністрації і його
команді, які підійшли до цього рішення
виважено і критично, адже для Славу-
тича ці гроші були певним порятунком,
а для, наприклад, Білої Церкви, де різ-
ниця у тарифах становить більше 70
млн. грн, вони взагалі ніяких питань не
вирішили б. Минулого тижня ці гроші по-
трапили до НАК «Нафтогаз», суттєво
зменшивши нашу заборгованість за по-
передні роки. Нагадаю, що за угодою
про реструктуризацію, нам списали 14
мільйонів пені і штрафів за несвоєчасну
сплату у попередні періоди. Але разом
з тим, ситуація по КП УЖКГ у нас зали-
шається непростою. Ми продовжуємо
судовий процес щодо виходу з про-
цедури банкрутства, адже цей стан су-
ттєво заважає нам проводити подальшу

реорганізацію КП УЖКГ. Ви знаєте, що з
УЖКГ виділено декілька окремих, не
пов’язаних між собою, комунальних під-
приємств — відповідно до їх функцій,
наприклад, дорожньо-експлуатаційне
управління, яке активно запрацювало і
взагалі продемонструвало непогану ди-
наміку, що дозволило суттєво скоротити
витрати на поточні ремонти. Дороги пе-
ребувають у пристойному експлуатацій-
ному стані, але є плани з їх капітального
ремонту. 

Перший сніг показав нашу готовність
до осінньо-зимового періоду. Якщо і не
на 100%, то на 90% точно, ми виконуємо
свої задачі: сніг прибирається, дороги і
тротуари посипаються сумішшю. Так,
звичайно, усе відбувається не без нюан-
сів — як завжди, людський фактор відіг-
рає свою роль, — але ситуація під конт-
ролем, і ми намагаємося створити ком-
фортні умови для проживання і пересу-
вання мешканців по місту. 

Працює котельня екоенергогенерації
— практично в повному режимі. Ми про-
вели з власниками переговори, і вони
значно знизили тариф для КП УЖКГ на
поточний рік. Сподіваюсь, це дасть нам
можливість протримати тариф на тепло
принаймні до нового року без підвищен-
ня — навіть за умови подорожчання газу. 

Як вам відомо, газ в Україні подорож-
чав на 23,5%. КП УЖКГ купує газ в НАК
«Нафтогаз» за цією, підвищеною ціною.
Іншого постачальника для теплокому-
ненерго в Україні немає. Остаточне при-
йняття тарифу ми очікуємо з першого
січня, в грудні він повинен пройти всі ко-
місії. Я буду наполягати на експертній
перевірці цього тарифу, тобто незалежні
експерти повинні його перевірити. Пи-
тання дуже просте — якщо тарифи
НКРЕКП відповідають 100% економіч-
ним витратам, звідки береться різниця в
тарифах, яка сьогодні по країні сягає
близько 9 мільярдів? Це та різниця між
затвердженими тарифами і доведеними
вже через експертів, через державну
аудиторську службу. 

Медична сфера
— Ми продовжуємо процес реоргані-

зації медико-санітарної частини, приєд-
нання її до міської лікарні. Процес буде
остаточно завершено 15 грудня. До цьо-
го часу весь персонал має бути переве-
дено до нової юридичної особи. Усе
майно єдиного комплексу «Спеціалізо-
вана медико-санітарна частина №5»
сьогодні вже перебуває у комунальній
власності. Ми розпоряджаємося цим
майном, ми ним управляємо за допомо-
гою нового неприбуткового комуналь-

ного закладу «Славутицька міська лі-
карня». Саме цей заклад буде надавати
медичні послуги населенню з 15 грудня
— з тим самим штатним розкладом,
який є наразі, за виключенням тих оди-
ниць, що дублюються. Мається на увазі
головний лікар і головний бухгалтер. Ці
дві одиниці будуть скорочені. Вже при-
значено виконувачем обов'язків голов-
ного лікаря Славутицької міської лікарні
Олексія Леонідовича Ладижева. Оголо-
шено конкурс на посаду головного лі-
каря, якого буде призначено за
результами конкурсу.

У місті триває процес підписання угод
— терапевтами, педіатрами і сімейними
лікарями. Станом на кінець листопада
угоди уклали близько 30% від загальної
кількості населення, що дуже мало.
Укласти угоду можна у Центрі адміні-
стративних послуг. Суттєво підвищила-
ся кількість людей, які з цією метою ско-
ристались саме його послугами. Важли-
во зазначити наступне. Деякі лікарі прак-
тично вичерпали ліміт щодо кількості па-
цієнтів. Наші штатні лікарі, які наразі пра-
цюють у медико-санітарній частині і сла-
вутицькій лікарні, обслуговують 18 тисяч
населення. Ми розуміємо, що 7 тисяч
славутичан можуть залишитися за ме-
жами підписної кампанії. У реформі пе-
редбачена процедура збільшення кіль-
кості пацієнтів для кожного лікаря, і ми
звернулися до Міністерства охорони
здоров'я за дозволом вже зараз продов-
жити підписну кампанію для тих лікарів,
які вибрали ліміт чи практично вибрали
2000-й ліміт. Усі 25 тисяч населення по-
винні обрати свого лікаря. 

Крім того, продовжуємо працювати і
з мешканцями навколишніх територій,
оскільки вони також приїздять до Славу-
тича на лікування: ці люди також мають
підписати угоди з нашими лікарями. Це
дає можливість отримати відповідне фі-
нансування. На кожного містянина, який
уклав угоду, лікар отримує на рік певну
суму. Вона становитиме, приблизно, 400
гривень — залежно від віку, соціального
статусу та інших чинників. Переважна
більшість європейських лікарів первин-
ної ланки стають після цього приват-
ними підприємцями, адже вони є само-
достатніми. Я думаю, згодом Україна
пройде цей самий шлях, але зараз прак-
тично всі лікарі є штатними працівни-
ками медико-санітарної частини або
славутицької міської лікарні, оскільки з
15 грудня всі ці кошти надходять на ра-
хунок міської лікарні. Тим, хто не укладе,
угоду з лікарем, фінансування буде роз-
раховуватись на рівні 200 гривень на од-
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Юрій Фомічев: 
«Ситуація у Славутичі контрольована»
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ного пацієнта, але на півроку. У другій 
половині 2019 року такий пацієнт зали-
шиться без первинної ланки медичних 
послуг, це треба враховувати, тому кра-
ще якнайшвидше обрати собі лікаря і
скласти декларацію. 

Коротко про бюджет 
— Бюджет 2018 року для нас важкий.

Ми його виконуємо, але розуміємо, що
наприкінці року робити це буде вкрай
важко. Структура бюджету міста на-
ступна: 85-87% складають податки з до-
ходів фізичних осіб, тобто податки з
заробітної плати людей, які працюють
на підприємствах міста. Суттєво вда-
рила по бюджету відсутність коштів так
званого «статусу» — прогнозовано до
кінця року «статусних» грошей не виста-
чає близько 50 мільйонів. Ми очікуємо,
що це питання буде закрито принаймні
до кінця року.

Ми знайшли внутрішній ресурс, щоб
забезпечити повністю заробітною пла-
тою працівників соціальної і гуманітарної
сфер — я маю на увазі виплати вчите-
лям, які ми дофінансовуємо. На ці статті
коштів вистачає. Маю знову подякувати
облдержадміністрації: і тут не забули
про Славутич при перерозподілі субвен-
цій — ми отримали 1,7 мільйона на за-
робітну плату для лікарів, що також до-
статньо для нормального завершення
поточного бюджетного року. Єдиний
провал, який у нас сьогодні спостеріга-
ється, — це з виплат працівникам вико-
навчих органів. Персонал виконкому на
два тижні іде по графіку у відпустки без
збереження заробітної плати, деякі сти-
мулюючі надбавки ми не виплачуємо, і
це, в першу чергу, пов'язано з травневим
підвищеннямі окладів. Також  ми не зни-
жували суми необов'язкових виплат та
стимулюючих надбавок, тому в травні
місяці зарплата в виконкомі була трохи
вище, ніж в середньому за рік. Цей чин-
ник вплинув відповідно на відпускні і на
суми матеріальної допомоги, яку отри-
мує кожен працівник. Отже, у нас є пев-
ний дефіцит коштів, але, сподіваюсь, що
в грудні ми його ліквідуємо і ситуація ви-
рівняється. 

Ще раз повторюю, рік дуже важкий.
Нагадую, що 2017 рік ми завершили з
результатом 16,4 млн щодо погашення
боргів за газ. Цих грошей нам протягом
поточного року суттєво не вистачало.
Бюджет 2019 року Верховна Рада при-
йняла, ми готуємо відповідні розрахунки
на рівні міста. 

Дещо про досягнення
— Якщо ви пам'ятаєте, 26 квітня 2018

року Президент України проводив на
Чорнобильській АЕС нараду. Відповідно
до результатів наради, з'явився Указ
Президента, в якому одним із рядків бу-
ло гарантовано збільшення дотацій на

утримання соціальної інфраструктури
Славутича. Це ті гроші, яких нам по-
стійно бракує, і відсутність яких, в тому
числі, впливає на збільшення нашої за-
боргованості за енергоносії. Долучився
до цієї роботи і Ярослав Миколайович
Москаленко, наш народний депутат. От-
же, у результаті спільних дій в бюджеті
2019 року дотація для міста збільшена
в три рази. Замість 10 мільйонів гривень
передбачається близько 30. Це не озна-
чає, що у нас тепер все дуже класно,
але дає певну змогу вийти на рівень
більш-менш забезпечення усієї інфра-
структури міста заробітною платою та
енергоносіями. 

Щодо розвитку, тут, скоріш, треба роз-
раховувати на ресурс від централізова-
ного сховища відпрацьованого ядерного
палива, яке будується в Чорнобильській
зоні. 10% від кошторисної вартості про-
екту направляється на соціальну сферу
трьох регіонів: Іванківський, Поліський
район і місто Славутич. На жаль, цей ре-
сурс повноцінно ще не запрацював, що,
певною мірою, пов'язано зі зміною керів-
ництва області. Ми пройшли чималий
шлях до підписання угод з НАЕКом: ви-
ділення ресурсу, затвердження переліку
об'єктів, але новому керівництву треба
пояснювати все з самого початку, і го-
лова Київської обласної державної ад-
міністрації працює над цим. 

Визначені першочергові об'єкти, які
ми плануємо добудувати за рахунок
цього ресурсу. А ресурс колосальний.
Наразі на рахунку НАЕК вже є 100 міль-
йонів, які можуть бути спрямовані на
об'єкти Поліського та Іванківського рай-
онів і міста Славутич. У Іванківському
районі будують школу — інших об’єктів
у них поки що немає, а ми готові до ви-
користання цих коштів і реалізації про-
ектів краще за усіх інших, оскільки ми до
цього готувалися декілька років: розроб-

лена проектно-кошторисна докумен-
тація, проведено експертизи. 

Наші першочергові проекти визначені
наступним чином: перша школа — за-
міна вікон, друга школа — ремонт все-
редині, далі — утеплення ФОКів та ка-
пітальний ремонт доріг. Але, на жаль,
наразі жодного контракту по цим кош-
там не підписано. Замовник робіт за
нашою заявкою — управління капіталь-
ного будівництва Київської обласної
державної адміністрації, вони проводять
тендерні процедури, підписують дого-
вори з підрядними організаціями. Єдине,
про що ми домовились, — нагляд буде
здійснюватися управлінням капітально-
го будівництва Славутицької міської ра-
ди, тобто щоб ми не допускали “варя-
гів», які приїдуть, щось зроблять, а потім,
у разі якихось непорозумінь, ми їх шукай
де хочеш. Контроль за виконанням робіт
буде з нашого боку. Тому на весну пла-
нуємо завершення капітального ре-
монту частини дороги на «Якір», від се-
лища Лісове і до самого «Якоря», ре-
монт вулиці Ентузіастів, від АРСу до ви-
їзду з міста разом з перехрестям — це
теж близько кілометра дороги. Третя ді-
лянка, яка визначена у числі першочер-
гових, — це вулиця Героїв Дніпра, від
Чернігівського кварталу до відділку полі-
ції. Капітальний ремонт зазначених діля-
нок ми плануємо розпочати навесні,
повністю замінивши дорожне покриття. 

Взагалі, ми дуже розраховуємо на ці
кошти, але навіть у тому випадку, що
триватиме затримка з їх надходженням,
ми будемо шукати якісь внутрішні ре-
зерви — так, як робимо це зараз. Наразі,
при досить напруженій фінансовій си-
туації, ситуація у місті контрольована, і у
подальшому міська влада зробить усе,
щоб місто залишалося комфортним для
проживання людей. 

Новости ЧАЭС
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Соціальний захист чорнобильців розглянуто на виїзній на-
раді Комітету Верховної Ради України з питань соціальної

політики, зайнятості та пенсійного забезпечення
10 грудня у залі засідань Славутицької міської ради відбу-

лася робоча нарада членів комітету Верховної Ради України
з питань соціальної політики, зайнятості та пенсійного забез-
печення, представників центральних та місцевих органів ви-
конавчої влади та громадських організацій.

Відкрив засідання Каплін С.М., перший заступник Голови
Комітету Верховної Ради України з питань соціальної політики,
зайнятості та пенсійного забезпечення, народний депутат
України. До виступів долучилися Королевська Н.Ю., член Ко-
мітету Верховної Ради України з питань соціальної політики,
зайнятості та пенсійного забезпечення, народний депутат
України, Шевченко В. В., перший заступник міського голови
Славутицької міської ради, Ліпінська О.Б., заступник началь-
ника відділу роз’яснювальної роботи та моніторингу Департа-
менту у справах ветеранів, осіб з інвалідністю та постраж-
далих внаслідок Чорнобильської катастрофи Міністерства со-
ціальної політики України, Миколюк Н.М., аналітик Асоціації
міст України, Борисов В.В., секретар Славутицької міської
ради, Орлов М.І., голова профспілкового комітету ДСП «Чор-
нобильська АЕС», депутат Славутицької міської ради, Клі-
мова Л.В., голова організації непрацюючих пенсіонерів ЧАЕС,
Березін В.О., голова виконкому ВГОІ «Союз Чорнобиль
України».

Під час робочої наради піднімалися питання соціального
захисту потерпілих від Чорнобильської катастрофи. Основ-
ним законодавчим актом, який регулює порядок надання пільг
чорнобильцям – є Закон «Про статус і соціальний захист гро-
мадян, які постраждали внаслідок Чорнобильської ката-
строфи». Конституційний суд України відновив соціальні
гарантії постраждалих внаслідок Чорнобильської катастрофи,
та, на жаль, це рішення не виконується у повному обсязі.

Славутич – місто особливе, саме тут проживає значна кіль-
кість чорнобильців. Близько 30% жителів мають право на
пільги. Останнім часом вирішення соціальних питань держава
перекладає на місця. Це і пільговий проїзд, послуги зв’язку, і
видача путівок на санаторно-курортне лікування, у тому числі

дітям. Відповідно Закону України «Про внесення змін до За-
кону України «Про загальні засади подальшої експлуатації і
зняття з експлуатації Чорнобильської АЕС та перетворення
зруйнованого четвертого енергоблоку цієї АЕС на екологічно
безпечну систему», встановлено щорічно, у проектах законів
про Державний бюджет України, передбачати додаткову до-
тацію бюджету м. Славутич на забезпечення, утримання со-
ціальної інфраструктури міста у повному обсязі, проте з 2009
року вона залишається поки що незмінною.
Постійно потребують уваги питання своєчасної виплати над-
бавки за роботу у зоні відчуження, додаткової відпустки. На
законодавчому рівні потрібно прийняти рішення щодо загаль-
нообов’язкового державного пенсійного страхування особам
за роботу у зоні відчуження шляхом перерахування виплат
напряму Пенсійному фонду за рахунок коштів Державного
бюджету.

Необхідно внести зміни до законодавчих актів аби вирішити
питання своєчасного отримання чорнобильських посвідчень,

прирівняння статусу інвалідів чорнобильців до статусу інвалі-
дів війни. Надбавка за роботу у зоні відчуження повинна за-
лежала не від прожиткового мінімуму, а від мінімальної
заробітної плати.

Хвилює стан здоров’я, лікування і медичне забезпечення
потерпілих від Чорнобильської катастрофи, а особливо збіль-
шення випадків онкозахворювань. Лікарня та її матеріальний
стан, який отримало місто у зв’язку з передачею у комунальну
власність, державного закладу СМСЧ №5, теж потребує знач-
ної фінансової допомоги.

За підсумками робочої наради вирішено підготувати поста-
новочні проблемні питання щодо соціальних гарантій по-
страждалих внаслідок Чорнобильської катастрофи та
направити відповідне звернення на розгляд Комітету Верхов-
ної Ради України з питань соціальної політики, зайнятості та
пенсійного забезпечення.

Джерело:
https://www.facebook.com/permalink.php?story_fbid=19935
83004057936&id=398727960210123
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